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Geachte leden van de gemeenteraad, 

Op 16 april 2019 heeft de raad de motie Spoorlijn Arnhem-Tiel aangenomen. Hierin wordt het 
college opgeroepen:

1.) de raad van alle tussentijdse ontwikkelingen en proces stappen van resp. rijk, provincie, het 
college of andere organisaties via memo’s of mondeling steeds te informeren resp. mee te 
nemen; 

2.) de provincie te bewegen in de studie resp. het afwegingsproces zeker te betrekken de 
mogelijkheid om de treinverbinding te elektrificeren door middel van bv. accu’s en om de 
mogelijkheid te onderzoeken voor een snelfietspad; 

3.) de provincie te bewegen in de studie de mogelijkheid mee te nemen het station Valburg in 
de treinverbinding weer operationeel te laten zijn.

In februari 2019 hebben wij u met de informatiememo Verkenning spoorlijn Tiel-Arnhem 
(19inf00027) geïnformeerd over de studie die de provincie zou gaan uitvoeren naar de 
verbetermogelijkheden van het spoor tussen Tiel en Arnhem. De provincie heeft onlangs de 
resultaten van deze verkenning naar de gemeente toegestuurd. Het rapport ‘Verkenning Spoor 2.0 
Tussen de Rivieren’ met de begeleidende brief zijn als bijlage toegevoegd. 

Met deze brief informeren wij u over de uitvoering van deze motie. Wij stellen u voor de motie 
hiermee als afgehandeld te beschouwen.

Samenvatting Verkenning Spoor 2.0 Tussen de Rivieren
De OV-bereikbaarheid van de regio Rivierenland en de streek Over-Betuwe is al langere tijd 
onderwerp van gesprek. Hierbij is in het bijzonder aandacht voor de reismogelijkheden via het 
spoor naar omliggende stedelijke gebieden (Arnhem, Nijmegen, Den Bosch en Utrecht). Het beeld 
bestaat dat het gebruik van de beschikbare spoorverbindingen in de regio om uiteenlopende
redenen niet optimaal is. Het spoor zou een grotere rol kunnen hebben in het faciliteren van de 
reiziger die voor werk, school of recreatie naar de stedelijke centra in de omgeving reist (of 
omgekeerd voor de reiziger van buitenaf). Hiermee wordt de bereikbaarheid en aantrekkelijkheid 
van regio Rivierenland en de westzijde van regio Arnhem-Nijmegen (o.a. gemeente Overbetuwe) 
vergroot.
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Om deze gedachte verder te brengen heeft de provincie een verkenning opgestart. Betrokken 
gemeenten, regio Rivierenland, Metropoolregio Arnhem Nijmegen, spoorbeheerder ProRail en de 
huidige vervoersbedrijven Arriva en NS vormden samen de begeleidingsgroep. 

Met de verkenning wordt antwoord gegeven op twee vragen:
- Welke maatregelen zijn in bepaalde scenario's mogelijk om de bereikbaarheid (i.c.m. 

leefbaarheid en duurzaamheid) van Rivierenland te verbeteren?
- Wat gebeurt er met de bereikbaarheid van Rivierland als er in de toekomst ontwikkelingen 

plaatsvinden die effect hebben op de huidige spoorverbindingen tussen Tiel - 
Geldermalsen/Utrecht en Tiel - Elst/Arnhem (landelijk traject toekomstbeeld OV 2040)?

Figuur 1: Overzicht van de spoorcorridor Geldermalsen-Arnhem. Momenteel wordt Utrecht door de NS sprinter 
Woerden-Tiel bediend (in oranje, vanaf augustus 2020 Den Haag-Tiel). Tiel-Arnhem worden bediend door de regionale 
treindienst Arriva (in roze).

Onderzochte scenario's
Als onderdeel van de verkenning zijn verschillende scenario's onderzocht voor de (OV-)corridor 
Geldermalsen-Tiel-Elst. Eén scenario is opgebouwd uit een spoorsituatie met lijnvoering, 
benodigde maatregelen en optionele maatregelen.
Scenario 1 laat de ambitie vanuit Rivierenland zien door te willen inzetten op een directe 
spoorverbetering tussen Geldermalsen en Arnhem. De scenario's 2 en 3 geven inzicht in een 'wat-
als'-situatie. Wat zijn de benodigde maatregelen voor verbetering van de bereikbaarheid als 
landelijke ontwikkelingen tot mogelijke wijzigingen in het aantakken van het regionale spoor op de 
hoofdsporen leiden. Scenario 4 is gebaseerd op het idee om te verkennen of het mogelijk is en wat 
het kost om de huidige spoorlijn om te zetten naar een HOV-busverbinding. 
Voor het vergelijk met de huidige situatie is een referentie-situatie, inclusief voorziene/geplande 
verbetermaatregelen op korte termijn, bepaald. In figuur 2 zijn de scenario’s schematisch 
weergegeven.
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Figuur 2: Schematisch overzicht scenario’s

Conclusies
De verkenning maakt duidelijk dat elke verbetering van reistijd forse eenmalige en structurele 
investeringskosten met zich meebrengt, bijvoorbeeld als gevolg van (partiële) spoorverdubbeling of 
noodzakelijke veiligheidsmaatregelen bij overwegen. Ook (partiële) elektrificatie is een kostbare 
ontwikkeling. De toevoeging van nieuwe stations is onderzocht bij de locaties Echteld, Tiel 
Westroijen, Geldermalsen de Plantage en Valburg. Nieuwe stations zijn een regionale wens, maar 
kunnen alleen worden gerealiseerd als er ruimte ontstaat in de dienstregeling. Realisatie van 
nieuwe stations is ook afhankelijk van de aansluitingen op het hoofdspoornet bij Geldermalsen en 
bij Elst. In de verkenning is niet (in detail) gekeken naar het aantal gebruikers dat verwacht wordt 
op (nieuwe) stations. Voor een betere inschatting van aantallen te verwachten reizigers op nieuwe
stationslocaties (mede in relatie tot toekomstige ontwikkelingen in woningbouw en werklocaties) is
nadere studie nodig.

Belangrijke conclusies zijn verder:
- een scenario waarbij de treindienst Arnhem-Tiel wordt doorgetrokken naar Geldermalsen

(dus zonder overstap in Tiel) heeft een gunstig effect op reistijd en aantal reizigers. De
kosten hiervan zíjn echter hoog (minimaal € 8 miljoen) en is nader onderzoek en
overleg met zowel NS als Arriva nodig;

- een scenario waarbij in plaats van spoor wordt ingezet op een hoogwaardige
busverbinding is qua kosten/baten ongunstig;

- verduurzaming van het spoor in de vorm van elektrificatie heeft een gunstig effect heeft op
snelheid en exploitatie. De initiële kosten van elektrificatie zijn echter hoog (ca.  € 67
miljoen voor het gehele traject Tiel-Elst). Er is geen nader onderzoek gedaan naar effecten 
van partiele elektrificatie;

- investeringen bij stations in voorzieningen van voor- en natransport (bij voorbeeld
fietsstallingen en kluizen) zijn wenselijk en komen tegemoet aan de behoeften van
reizigers.
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Motie spoorlijn Arnhem-Tiel
Bij de uitvoering van de verkenning hebben we de punten uit de motie ingebracht. Hieronder volgt 
een nadere toelichting per punt.

Elektrificeren treinverbinding 
Door het elektrificeren van het trajectdeel Elst-Tiel zijn forse duurzaamheidsvoordelen te behalen.
In deze verkenning zijn twee maatregelen verkend waarmee een duurzamer OV systeem 
gerealiseerd kan worden:

a. elektrificeren van het spoor tussen Elst en Tiel;
b. ombouw van de HOV-busbaan naar een elektrische HOV-busbaan.

Bij elektrificatie is sprake van een treindienst met elektrisch materieel dat de benodigde energie 
voor aandrijving uit een bovenleiding haalt. Elektrische treinen accelereren sneller dan de huidige 
dieseltreinen die rijden tussen Arnhem en Tiel en kunnen daarmee snellere rijtijden halen. Uit een 
eerdere studie, waarbij het elektrificeren van een diesel spoorlijn is onderzocht, is bekend dat 
elektrische treinen gemiddeld ca. 4% sneller rijden dan de huidige dieseltreinen.
De snelheidswinst is voor partiële en volledige elektrificatie gelijk omdat het benodigde elektrische 
spoormaterieel vergelijkbare rijkarakteristieken heeft. 

Elektrificatie maakt het doortrekken van treindiensten over Tiel logischer. Wanneer treindiensten in 
de huidige situatie doorgetrokken worden over Tiel, zouden dieseltreinen rijden op het 
geëlektrificeerde traject tussen Tiel en Geldermalsen, zonder gebruik te maken van de 
bovenleiding. Door elektrificatie ontstaan ook omleidingsroutes voor eventuele stremmingen elders 
op het hoofdspoor. Door de maatschappelijke ontwikkelingen rond duurzaamheid en de 
energietransitie is het noodzakelijk om in de toekomst dieseltreinen te vervangen door duurzamere 
alternatieven. Elektrificatie is op dit moment het enige toegelaten duurzamere alternatief in 
Nederland. Wel worden bijvoorbeeld batterij- en waterstoftreinen onderzocht. Partiële elektrificatie 
met batterijtreinen vraagt lagere investeringskosten maar vergt hogere exploitatiekosten. Dit is in 
deze verkenning niet uitgewerkt.

Voor elektrificatie zijn tussen Elst en Tiel nieuwe infrastructuurmaatregelen nodig, voornamelijk 
bovenleiding en onderstations. Uit een update van een eerder uitgevoerde quickscan blijkt dat (in 
ieder geval) de volgende maatregelen benodigd zullen zijn:

 Nieuwe onderstations
 15 kilometer bovenleiding enkelspoor
 37 kilometer bovenleiding dubbelspoor

De totale investeringskosten voor deze maatregelen zullen naar verwachting neerkomen op ca. 
€ 67 miljoen. 

Ook voor de HOV-bus is het mogelijk te kiezen voor elektrificatie. In deze verkenning wordt voor 
de HOV-modaliteit uitgegaan van HOV-bussen, die de benodigde energie halen uit  
batterijpakketten. De bussen dienen de batterijpakketten op te laden bij (nog aan te leggen) 
laadpalen. Het opladen gebeurt via een pantograaf op de bus. Het aantal benodigde laadpunten 
met bijbehorende locatie dat wordt gerealiseerd, is van (groot) belang voor de uitkomsten van het 
scenario met HOV-bus. Bij HOV-bussen met batterijpakketten is er sprake van een wisselwerking 
tussen de grootte van het batterijpakket en de hoeveelheid laadpunten. Hoe meer laadpunten er 
langs het traject zijn, hoe minder groot een batterij hoeft te zijn. Vanwege de benodigde 
investeringskosten voor laadpalen en voor batterijpakketten is het mogelijk een (kostentechnisch) 
optimale situatie te bepalen m.b.t. de hoeveelheid laadpunten en de grootte van een batterijpakket. 
Het onderweg opladen van een batterijpakket kost tijd omdat de bus tijdens het opladen stil moet 
staan. Over het algemeen geldt, hoe meer er onderweg bijgeladen moet worden, hoe meer reistijd 
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verloren gaat voor reizigers. De investeringskosten voor elektrificatie van een HOV-busbaan zijn 
ca. € 3 miljoen.

Snelfietsroute
Bij het scenario HOV-busverbinding is gekeken of het mogelijk is een fietsroute langs de busbaan 
aan te leggen. Uit de verkenning blijkt dat het profiel van zowel enkel- als dubbelsporige 
spoorbanen onvoldoende breed is om, naast een busbaan, een fietspad in twee richtingen aan te 
leggen inclusief benodigde vrije ruimte en afscherming. Dit betekent dat grondverwerving voor een 
fietspad noodzakelijk zal zijn. 
Gegeven de huidige kunstwerken in het spoortracé is een fietspad met maximale lengte mogelijk 
van de Olympiasingel Elst tot aan het viaduct Schaardijkweg in Tiel. Een fietspad vraagt een 
verkeersveilige inrichting van alle kruisingen met wegen. In de afbeelding hieronder is een 
dwarsprofiel weergegeven van een dubbele busbaan met fietspad.

Figuur 2: Principe dwarsprofiel dubbele busbaan met fietspad

Station Valburg
In de gesprekken met de begeleidingsgroep is een aantal locaties naar voren gekomen waar 
nieuwe stations (om diverse redenen) mogelijk interessant en gewenst zijn. Doordat de (vertrek- 
en aankomsttijden van de) treindiensten in de huidige situatie in Elst en Geldermalsen vastliggen, 
is het echter niet zonder meer mogelijk de genoemde stations in te passen in de huidige 
lijnvoering. Dit is alleen mogelijk wanneer andere stations opgeheven worden en/of snelheidswinst 
behaald wordt (door infrastructuurmaatregelen).

De toevoeging van nieuwe stations is onderzocht bij de locaties Echteld, Tiel Westroijen, 
Geldermalsen de Plantage en Valburg. Wanneer het als gevolg van nieuwe lijnvoering, mogelijk 
blijkt om een of meerdere stations toe te voegen aan de dienstregeling, kan deze worden 
toegevoegd op basis van de toegevoegde waarde van de stations. Station Echteld heeft de 
hoogste toegevoegde waarde. Daarna volgt Geldermalsen de Plantage, Valburg en Tiel 
Westorijen. Wanneer er meer dan één station kan worden toegevoegd, worden de stations in 
bovenstaande volgorde meegenomen in vervolgonderzoeken. 

Er is ook gekeken naar de investeringskosten van het openen van nieuwe stations. De kosten voor 
station Valburg komen uit op ca. € 8,9 miljoen.

Relevante ontwikkelingen
In deze verkenning is rekening gehouden met een gemiddelde groei van wonen en werken in de
regio, maar nog onvoldoende met eventuele effecten van de verstedelijkingsopgaven in 
Gelderland, waarover eind 2021 meer duidelijk wordt. Daarnaast zijn de resultaten van de 
landelijke studie Toekomstbeeld OV 2040 betrokken bij deze verkenning. Echter landelijke 
besluitvorming over spoorse opgaven in de toekomst heeft nog niet plaatsgevonden. Ook de 
toekomstige oplossingsrichtingen voor de (spoor en weg) corridors A2 en A50 zijn nog niet 
duidelijk. Daarvoor worden zogenaamde integrale corridoruitwerkingen gestart. Resultaten hiervan 
kunnen van invloed zijn op mogelijke maatregelen voor het spoor in Rivierenland. Verder is de 
provincie ook bezig, in het kader van de duurzaamheidsambities, met onderzoek naar 



21UIT07639 6/6

mogelijkheden voor (versnelde) verduurzaming van regionale lijnen en dat heeft ook invloed op 
eventuele te nemen maatregelen.

Vervolg
De provincie zoekt met partners, zoals het Rijk, altijd naar mogelijkheden voor verbeteringen. Deze 
verkenning draagt daaraan bij. De resultaten van deze verkenning bewaart de provincie tot een 
moment in de toekomst dat er zich mogelijkheden voordoen. Op korte termijn heeft de verdere 
uitwerking van deze verkenning bij de provincie geen prioriteit. Zodra zich nieuwe ontwikkelingen 
voordoen zullen wij u informeren. 

De provincie gaat wel met de regio's en gemeenten bekijken welke lokale mogelijkheden er zijn 
voor de verbetering van stationsvoorzieningen, mede in het licht van de ontwikkeling van 
overstappunten of hubs. Op dit moment wordt er al gewerkt aan verbeteringen bij de stations 
Zetten-Andelst en Geldermalsen. Hiervoor is ook budget beschikbaar gesteld door de provincie. In 
de Vervoerberaden geeft de provincie een nadere toelichting op de uitkomsten van de verkenning. 

Hoogachtend,

burgemeester en wethouders,
de gemeentesecretaris,

P.J.E. Breukers

de burgemeester, 

R.P. Hoytink-Roubos 


